
   
 

 
 

Kraków, dnia 11 maja 2023 roku  

 

Do  
Jacka Majchrowskiego  
Prezydenta Miasta Krakowa  
pl. Wszystkich Świętych 3-4 
31-004 Kraków  

 

Dotyczy: cięć w dotacjach na OZE i mikroretencję  

  

INTERPELACJA 

 

Szanowny Panie Prezydencie! 

W oparciu o art. 24 ust. 3 Ustawy o samorządzie gminnym z dnia 8 marca 1990 roku (Dz.U. 

1990 nr 16 poz. 95 z późniejszymi zmianami), zwracam się do Pana z interpelacją w następującej 

sprawie. 

8 maja bieżącego roku rozpoczął się nabór wniosków o udzielenie dotacji w dwóch kluczowych 

i bardzo sprawnie dotąd działających programach proekologicznych: rozwoju odnawialnych źródeł 

energii i krakowskiej mikroretencji wód opadowych i roztopowych. Poprzednie lata ujawniły ogromne 

zainteresowanie mieszkańców udziałem we wspomnianych programach, a więc i tym razem można 

spodziewać się dużej liczby chętnych. Niepokój wzbudza zatem drastyczna obniżka środków 

finansowych przeznaczonych na powyższe cele względem ubiegłego roku. Na każdy z tych 

programów przeznaczono w tym roku po zaledwie 300 tys. zł. Tymczasem, jak wynika ze 

sprawozdania z wykonania budżetu miasta Krakowa za 2022 rok, na dotacje do OZE wydano ponad 8 

mln zł, co pozwoliło zawrzeć umowy z 535 beneficjentami. W przypadku dotacji do mikroretencji 

finalna pula środków wyniosła 4,4 mln zł, z których to pieniędzy skorzystało 279 beneficjentów. 

Zakładając, że średnia wysokość dotacji w obu programach będzie porównywalna z rokiem ubiegłym, 

fundusze przeznaczone na ten cel w tym roku pozwolą na udzielenie około 20 (!) dotacji na instalacje 

OZE i tyle samo na małą retencję – a mowa o milionowym mieście. Co więcej, tegoroczny nabór 

wniosków na dotacje do OZE nie przewiduje możliwości skorzystania z nich przez spółdzielnie 

i wspólnoty mieszkaniowe. A przecież Program został rozszerzony o tych beneficjentów 

ubiegłoroczną nowelizacją uchwały w tej sprawie, podjętą z inicjatywy klubu Kraków dla 

Mieszkańców. Postulowałem to rozwiązanie już w maju 2021 roku w interpelacji. Następnie klub 



   
 

 
 

radnych Kraków dla Mieszkańców przedłożył w tej sprawie projekt uchwały, który wycofaliśmy, kiedy 

w radzie miasta dwa miesiące później pojawił się niemal tożsamy projekt prezydencki. 

Bez wątpienia możliwość skorzystania z tego typu dotacji nie tylko realnie wpływa na poprawę 

warunków życia mieszkańców Krakowa, ale również pozwala na zwiększenie udziału energii 

odnawialnej w bilansie energetycznym miasta i ochronę zasobów wodnych. Dlatego tak ogromne 

cięcia na dofinansowania rozwiązań w zakresie mikroretencji oraz OZE wydają się nieuzasadnione. 

W opinii wielu mieszkańców i ekspertów znakomicie dotąd działające i niezwykle istotne 

z ekologicznego punktu widzenia programy zostały wręcz w ten sposób sprowadzone do rangi działań 

pozorowanych. 

W związku z powyższym zwracam się do Pana z następującymi pytaniami: 

1. Z jakiego powodu tak drastycznie zmniejszona została pula środków na zadania 

inwestycyjne z zakresu ochrony środowiska, obejmujące instalację urządzeń pozwalających 

na pozyskiwanie energii z odnawialnych źródeł oraz działania związane z mikroretencją? 

2. Dlaczego w ramach Programu Rozwoju OZE nie została uruchomiona pula środków na 

dotacje dla spółdzielni i wspólnot mieszkaniowych, mimo że zgodnie z zasadami Programu 

należą one do grona beneficjentów? 

3. Czy rozważane jest uruchomienie w 2023 roku kolejnego naboru wniosków na zadania 

inwestycyjne z zakresu ochrony środowiska, obejmujące instalację urządzeń pozwalających 

na pozyskiwanie energii z odnawialnych źródeł oraz działań związanych z mikroretencją? 

 

Z wyrazami szacunku, 
 

 
Łukasz Gibała 

 


